

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Tuesday, December 2, 1975.

• 2005

[Text]

The Chairman: Order, please. Tonight we will resume consideration of Supplementary Estimates (A), 1975-76 under External Affairs.

We are very happy to welcome again the Minister of External Affairs the Honourable Allan J. MacEachen. Mr. MacEachen is accompanied by Mr. H. B. Robinson, the Under Secretary of State for External Affairs; Mr. Gerard Hardy, Director General of U.N. Bureau; Mr. Michel Dupuy, Assistant Under Secretary of State for External Affairs; Mr. Gordon Riddell, Director General of the Defence and Arms Control Affairs Bureau; and Mr. Bill Hooper, Director of Eastern European Division.

Tonight with your permission we will deal with the following:

Department of External Affairs
Canadian Interests Abroad Program
Vote 10a—Canadian Interests Abroad—\$471,320
Vote L15a—Advances in Accordance with terms and conditions approved by Treasury Board—\$88,000
Vote L16a—Advances in accordance with terms and conditions approved by Governor in Council—\$6,732
Vote L17a—To increase from \$2,100,000 to \$2,500,000—\$400,000
Vote L18a—To increase from \$8,500,000 to \$14,000,000—\$5,500,000

Do I have your consent to deal with these altogether? Is that Agreed? D'accord?

Some hon. Members: Agreed.

The Chairman: We will allow the usual 10 minutes to each member. We should adjourn at 10 o'clock, if everyone agrees.

Mr. Minister do you have an opening statement?

Hon. A. J. MacEachen (Secretary of State for External Affairs): No, Mr. Chairman, I do not have an opening statement. I thought it would be better to get down to questions right away.

The Chairman: Right to questions. Mr. Roche is the first questioner.

Mr. Roche: Thank you Mr. Chairman. I would like to open with a discussion of the impending nuclear sale to South Korea. The Minister has said that when the sale is completed the terms of the treaty will be tabled in the House of Commons. He knows representation has been made to him that there be a debate or a discussion in committee before the completion of the sale. I am going to ask him tonight if he will briefly bring us up to date. How soon does he see this sale being completed? Has he, as I have requested previously, looked at the report on South Korea filed by the International Commission of Jurists, the International League for the Rights of Man, Amnesty International and the World Conference of Religion for peace? All have independently and publicly expressed their deep concern about the political repression in South Korea today. The instability of the government is casting serious doubt into the minds of these international experts...

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mardi 2 décembre 1975

[Interpretation]

Le président: A l'ordre, s'il vous plaît. Nous poursuivons ce soir l'étude du Budget supplémentaire (A) pour 1975-1976, sous la rubrique Affaires extérieures.

Nous avons le plaisir d'accueillir à nouveau, ce soir, le ministre des Affaires extérieures, l'honorable Allan J. MacEachen. M. MacEachen est accompagné de M. H. B. Robinson, sous-secrétaire d'État aux Affaires extérieures, M. Gérard Hardy, directeur général du Bureau des affaires des Nations Unies, M. Michel Dupuy, sous-secrétaire d'État adjoint aux Affaires extérieures, M. Gordon Riddell, directeur général du Bureau de la défense et du contrôle des armements, et M. Bill Hooper, directeur de la Direction de l'Europe de l'Est.

Ce soir, avec votre permission, nous allons étudier les questions suivantes:

Ministère des Affaires extérieures
Programme des intérêts du Canada à l'étranger
Crédit 10a—Intérêts du Canada à l'étranger—\$471,320
Crédit L15a—Avances accordées selon les conditions approuvées par le Conseil du Trésor—\$88,000
Crédit L16a—Avances accordées selon les conditions approuvées par le gouverneur en conseil—\$6,732
Crédit L17a—Pour porter de \$2,100,000 à \$2,500,000—\$400,000
Crédit L18a—Pour porter de \$8,500,000 à \$14,000,000—\$5,500,000.

Êtes-vous d'accord pour que nous discussions de tous ces crédits ensemble? D'accord?

Des voix: D'accord.

Le président: Nous accorderons comme d'habitude dix minutes à chaque député. Nous devrions avoir terminé à 22 h si tout le monde est d'accord.

Monsieur le ministre, avez-vous une déclaration préliminaire à faire?

L'hon. A. J. MacEachen (secrétaire d'État aux Affaires extérieures): Non, monsieur le président. J'ai cru qu'il vaudrait mieux passer immédiatement aux questions.

Le président: Nous passons donc immédiatement aux questions. M. Roche est le premier sur la liste.

M. Roche: Merci, monsieur le président. J'aimerais commencer par une question sur la vente imminente d'un réacteur nucléaire à la Corée du Sud. Le ministre a dit que lorsque la vente serait conclue, les termes du traité seraient déposés à la Chambre des communes. On lui a présenté des instances voulant qu'un débat ou une discussion ait lieu au Comité avant de conclure cette vente. J'aimerais maintenant lui demander s'il pourrait nous mettre au courant des derniers détails. Quand cette vente pourrait-elle être conclue? Comme je lui a déjà demandé, a-t-il examiné le rapport sur la Corée du Sud déposé par la Commission internationale des juristes, la Ligue internationale des droits de l'homme, l'Amnistie internationale et la World Conference of Religion for Peace? Chaque organisme a indépendamment exprimé en public sa profonde inquiétude face à la répression politique menée présentement en Corée du Sud. L'instabilité du gouvernement jette de sérieux doutes dans l'esprit de ces experts internationaux...